
30 rokov SPPK na valnom zhromaždení

Na XXXV. Valné zhromaždenie Slovenskej poľnohospodárskej a potravinárskej komory prijali
pozvanie viacerí čelní predstavitelia domáceho agropotravinárskeho sektora, vrátane politikov.
Slovenská poľnohospodárska a potravinárska komora si tento rok pripomína aj 30 rokov od svojho
vzniku. Valným zhromaždením, ktoré sa konalo v Aule Slovenskej poľnohospodárskej univerzity
v Nitre, sa preto niesla aj myšlienka spájania sa agropotravinárov a využitia znalostného potenciálu
komory pre rozvoj odvetvia.

Klaudia Halászová, rektorka Slovenskej poľnohospodárskej univerzity v Nitre

„Sme v aule, ktorá je kruhová, kde nikto nie je prvý a ani posledný. Je pre nás veľká česť, že vy,
delegáti, ste sa práve v roku, keď si pripomíname 30. výročie vzniku komory a zároveň aj 70. výročie
od vzniku Slovenskej poľnohospodárskej univerzity, zišli práve u nás, na akademickej pôde. Naša
inštitúcia vstúpila do novej éry. Odštartovali sme víziu moderného pôdohospodárstva, kam my, ako
akademický sektor, patríme. Sme otvorení tomu, aby sme vytvorili spolu s rezortom, praxou
a samosprávou nový vzdelávací a vedecký ekosystém.  

Univerzita pripravuje novú akreditáciu, inštitucionálnu akreditáciu, kde definujeme nový profil
absolventa. V každom jednom študijnom programe máme zástupcu z praxe. Aj vďaka tomu chceme
vychovať takých absolventov, ktorí budú mať vedomosti a zručnosti také, aké samospráva a prax
potrebuje.



Na prínos pre prax bude určite aj naše pôsobenie na poli vedy a výskumu, pretože univerzita bez
vedy, výskumu a inovácií nemôže byť univerzitou.“

Emil Macho, predseda Slovenskej poľnohospodárskej a potravinárskej komory

„Je mi skutočne obrovskou cťou byť predsedom SPPK. Som presvedčeným, že bez ohľadu na
minulosť, čo sa udialo, každému jednému poľnohospodárovi a potravinárovi, ktorý je v tejto sále,
záleží na vidieku a agropotravinárstve. Som presvedčený, že na pôde národnej kultúrnej pamiatky,
v roku, keď komora oslavuje 30 rokov a aj SPU oslavuje 70. výročie vzniku, je najvyšší čas na
ekonomický, vedecký a ľudský reštart slovenského poľnohospodárstva a potravinárstva. Chcem aj
z tohto miesta predstaviteľom vlády, Národnej rady SR, rezortných inštitúcií vyjadriť presvedčenie,
že poľnohospodári a potravinári sú na to pripravení. Chceme tak, ako nám to káže naša
poľnohospodárska česť, starať sa o vidiek, nakŕmiť národ, doniesť do obchodu zdravé a čerstvé
potraviny. Chceme urobiť maximum preto, aby sa zo Slovenska stala krajina, z ktorej sa nebudú
vyvážať automobily a dovážať do nej potraviny, ktorá pochopí, že agropotravinárstvo je anticyklické
odvetvie – keďže jesť a piť sa bude stále – a toto nás učili aj v tejto škole.

Želám si, aby aj dnešné slávnostné valné zhromaždenie a ich delegáti pristúpili k týmto výzvam
konštruktívne a aby presvedčili ľudí, ktorí majú v rukách legislatívu a financie, že sme hodní ich
záujmu  a že sa vieme starať o vidiek a jeho obyvateľov.



Slovenská poľnohospodárska a potravinárska komora chce byť aj v ďalších dekádach kritická, no na
druhej strane slušná a konštruktívna. Aj dnes chceme všetkým politikom povedať: skúste sa o nás
oprieť, o naše skúsenosti, o naše empirické poznanie a potom spoločne dokážeme byť silnejší. Veľmi
si želám, aby sa už nikdy poľnohospodári, a to najmä po tom, čo sme si v minulosti prežili, nedelili na
malých, veľkých, skupinových ...  Sme v roku 2022 a sme tu od toho, aby sme povzniesli slovenský
vidiek na úroveň, ktorá mu právom patrí.“

Eduard Heger, predseda vlády SR

„Napriek tomu, že sa možno poľnohospodárstvu nerozumiem, si plne uvedomujem, ako veľmi ste pre
Slovensko dôležití. Veľmi dobre si uvedomuje, že keď sme ako naša vláda prevzali Slovensko v roku
2020, tak sme ho prevzali v stave, kde si dovolím povedať, veľa vecí vyzeralo lepšie, ako
v skutočnosti bolo. Dovolím si povedať, že pri tomto rezorte sme videli najvypuklejšie kauzy. Videli
sme, akým spôsobom slúžila Pôdohospodárska platobná agentúra. Videli sme, akým tendenčným
spôsobom fungovalo samotné ministerstvo a o to dôležitejšie je pre mňa túto reputáciu napraviť tak,
aby bola trvalá. Pre mňa je teda naozaj kľúčové, aby tento rezort fungoval transparentne,
zodpovedne k vašim požiadavkám a volaniam a aby hájil verejný záujem.

Som vďačný za férovú diskusiu, ktorú mám aj s predsedom vašej komory, ktorá je ťažká, otvorená,
ale ako som povedal, férová. Ja často hovorím, že omnoho radšej počujem krutú pravdu, ako sladkú
lož. Ak vám chcem niečo sľúbiť, tak je to podaná ruka. Potrebujeme vás k tomu, aby sme zo
Slovenska urobili krajinu, ktorá, ak bude chcieť, bude sebestačná aj potravinovo. Krajinu, ktorá bude
moderná a úspešná. Ale na to, aby sa to podarilo, potrebujeme stavať na skúsenostiach. A povedzme
si na rovinu, tie skúsenosti sú dnes v tejto sále a ja som si toho veľmi dobre vedomý.



K naplneniu potravinovej sebestačnosti si plne uvedomujem, že aj vy potrebujete investovať do
svojho rozvoja. Dôležité je ale to, aby sme vedeli klásť správne priority na rozvoj v správnom čase.
Ste pre nás silní partneri a hovorím to aj pred pánom ministrom, aby počul, že toto je môj postoj
podanej ruky, kde očakávam aj od vás, že nám pomôžete nastaviť cesty financovania tak, aby to bolo
objektívne, spravodlivé a na prínos pre odvetvie. To je kľúčové.“

Samuel Vlčan, minister pôdohospodárstva a regionálneho rozvoja  

„Oceňujem prácu s komorou a jej konštruktívny prístup pri komunikácii voči verejnosti, a to najmä
od vypuknutia vojny na Ukrajine z pohľadu zastavenia šírenia možných dezinformácií ohľadom
nákupnej paniky. Práce za ostatný takmer rok, odkedy som ministrom, je naozaj veľa. Stále to ale
vidím tak, že len sa rozbiehame. Podarilo sa nám aj spolu s vami v diskusii schváliť strategický
dokument do roku 2035 – Víziu spoločných postupov moderného poľnohospodárstva do roku 2035. Z
neho sme potom vedeli jednoduchšie odvodiť aj samotný Strategický plán k budúcej Spoločnej
poľnohospodárskej politike.

Oceňujem, že si pri rokovaniach hovoríme pravdu, že si otvorene vieme vydiskutovať aj sporné
oblasti zmien. Na ministerstve musíme totiž veľmi citlivo uvažovať, koho a akou sumou podporíme,
aby sme s európskymi peniazmi a so zdrojmi zo štátneho rozpočtu podporili čo najefektívnejšie
všetky problémové oblasti, aby sme tak zvrátili dlhoročný trend, ktorý nie je v agropotravinárstve
dobrý.



Nemusím tu zdôrazňovať, že máme veľký problém v potravinárskom priemysle. Vieme, ako nešťastne
dopadla transformácia agropotravinárstva v 90. rokoch, vieme, čo znamenal pre agropotravinársky
sektor náš vstup na otvorený trh Európskej únie. Verím, že spoločne nájdeme taký recept, aby sme
stavali na našej agropotravinárskej tradícii, aby sme na nej vybudovali moderné a úspešné
poľnohospodárstvo pre naše ďalšie generácie. Nevidím, dôvod, aby sa nám to nepodarilo.“

Jaroslav Karahuta, predseda Výboru NR SR pre pôdohospodárstvo a životné prostredie

„Pred 30 rokmi, keď komora vznikla, tak jej cieľom bolo byť partnerom k rezortnému ministerstvu
a jeho inštitúciám. Dnes treba oceniť úlohu komory najmä začiatkom tisícročia, keď zohrala
významnú úlohu pri vstupe do EÚ. Asi by náš vidiek vyzeral úplne inak, keby vtedy komora nebola
pri sile. Potom ale prišiel rok 2005, kedy sa sila SPPK zmenila, zrušilo sa povinné členstvo. A dnes
preto môžeme otvorene povedať, že zrušenie povinného členstva nebol najšťastnejší krok. Keby to
tak bolo, tak by sme nemali podiel dotácií na pridanej hodnote na úrovni 70% a rovnako by sme
nemali ani 37%-tný podiel dotácií na výnosoch. Najviac utrpeli tí, ktorí sa zaoberajú špeciálnou
rastlinnou a živočíšnou výrobou. Našich starších ľudí by v minulosti ani len nenapadlo, že raz
nebudeme mať dostatok jabĺk, zemiakov, cibule, husí či kačiek.

Pokiaľ dnes je módnym slovom vertikála, tak to je reťaz. A všetci vieme, že každá reťaz je taká silná,
aký je silný najslabší článok v reťazi. Ale ako to urobiť? Môžeme dať chovateľom ošípaných peniaze,
ale čo s tým, keď tu nemáme vybudovaný silný spracovateľský priemysel? Dajme peniaze tam, ale čo,
keď nemáme dostatok domácej suroviny?



Ministerstvo by sa malo sústrediť na podporu toho najslabšieho článku a, bohužiaľ, tým je
spracovateľský priemysel. Chcem popriať komore úprimne všetko najlepšie. Zároveň mám prosbu na
vedenie komory, lebo práve vedenie komory udáva následne rytmus celej komore, aby našlo spôsob
spolupráce s ministerstvom a aby našlo spôsob naspäť spojiť poľnohospodárov.“

Jan Doležal, prezident Agrárnej komory ČR

„Moje pozvanie na 30. narodeniny SPPK je dôkazom, že naša vzájomná spolupráca je takmer
nevyhnutná. Pred nami sú ťažké témy. Musíme preto naďalej spolupracovať a vysvetľovať nielen na
národnej úrovni, ale aj na zahraničných fórach, že niečo sú síce zelené ambície, ale veľa je aj realita
nášho poľnohospodárstva a potravinárstva. Sú rôzne nástroje, ako poľnohospodárom pomôcť, ako ich
podporiť, obzvlášť pri zabezpečení potravinovej bezpečnosti v celej EÚ. Aj preto teba dočasne odložiť
environmentálne ciele a momentálne sa sústrediť na produkciu dostatočného množstva európskych
potravín. Inak nám z globálneho pohľadu naozaj hrozí potravinová kríza, z ktorej sa môže pokojne
rozvinúť aj kríza migračná.“



Tomáš Malatinský, prezident Asociácie zamestnávateľských zväzov a združení SR

„Riešime spolu témy, ktoré presahujú agrorezort a sú dôležité pre celé hospodárstvo, kde
agropotravinársky sektor je toho nie malou súčasťou. Dnes sme sa stretli v aule, ktorú charakterizuje
vedomosť a skúsenosti. SPPK nominuje veľa svojich zástupcov do pracovných odborných komisií,
s ktorými môžeme potom zamestnávateľský sektor dobre obhajovať a verím, že to tak bude aj do
budúcnosti.“



 

 


